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شماره

صفحه

روزنامه

رئیس سازمان برنامه و بودجه تأکید دارد که در سال آینده کسری بودجه و 
نرخ تورم بالای ۴۰ درصد را نخواهیم داشت.

تهران در مجلس شورای  نماینده مردم  پیرهادی،  به گزارش شفقنا، محسن 
اسلامی چند روز پیش درخصوص ارزیابی کلیات لایجه بودجه سال آینده 
گفت: از رقم ۵۱۰۹ هزارمیلیارد تومان بودجه کل کشور ۲۱۶۴ هزارمیلیارد 
تومان در بودجه عمومی دولت و ۳۰۹۷ هزار میلیارد تومان برای شرکت های 
دولت  عمومی  بودجه  بخش  در  و  شده  تقسیم  یارانه ها  هدفمندی  و  دولتی 

– مصارف عمومی دولت و درآمد- مصارف  منابع  بر دو بخش  مبتنی  که 
اختصاصی دولت است به ترتیب رقم ۱۹۸۴ همت و ۱۸۰ هزار میلیارد تومان 
با  که  تأکید کرد  مجلس  انقلاب  فراکسیون  رئیس  نایب  است.  شده  لحاظ 
توجه به کاهش اثر شوک قیمتی ناشی از حذف ارز ترجیحی در سال ۱۴۰۲ 

و با فرض تداوم وضعیت موجود، نرخ تورم بالای ۴۰ درصد خواهد بود.
وی همچنین بیان کرد که در سال آینده تورم بالای ۴۰ درصد نیز نخواهیم 

داشت.

از هر دری کلامی

رئیس سازمان برنامه و بودجه:

معاون اموراسناد سازمان ثبت اسناد و املاک کشور 

اعلام کرد؛

اجرای طرح احراز هویت دو مرحله ای 
در دفاتر اسناد رسمی ۲۷ استان کشور

رئیس دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی: 

۸۲ درصد مرگ و میر ایرانی ها با چاقی 
مرتبط است

دارو، یکی از نیازهای اساسی در مسیر درمان بیماری است که وقتی دچار 
چالش می شود، مشکلات حوزه سلامت را بیش از پیش نمایان می سازد.

به گزارش خبرنگار مهر، اجرای طرح دارویاری در کشور که از تابستان 
۱۴۰۱ کلید خورده است، برای اینکه در سال آینده نیز به مسیر خود ادامه 
بدهد، حداقل ۱۰۵ هزار میلیارد تومان اعتبار نیاز دارد و این در حالی است 
که آنچه در لایحه بودجه پیشنهادی دولت به مجلس برای طرح دارویاری 

در سال آینده در نظر گرفته شده است، رقم ۶۹ هزار میلیارد تومان است.
محمد اندرزی معاون مرکز بودجه و پایش عملکرد وزارت بهداشت، در 
گفتگو با خبرنگار مهر، عنوان داشته است که حداقل اعتبار مورد نیاز برای 
اجرای طرح دارویاری در سال آینده، ۱۰۵ هزار میلیارد تومان اعتبار است.
آنچه مسلم است، اینکه هزینه های تولید دارو همچون سایر کالاها افزایش 
خواهد یافت و اگر قرار است که پرداختی از جیب مردم بابت دارو افزایش 

نیابد، می بایست یارانه دارو را افزایش داد.
محمد پیکان پور مدیرکل دارویی سازمان غذا و دارو، بر لزوم بازنگری در 
اعتبارات طرح دارویاری برای سال آینده تاکید کرد و گفت: باید توجه 
کرد که اقتضائات اقتصاد سلامت، با اقتصاد کلان متفاوت است. اگر قرار 
است در سال آینده بیمار هزینه کمتری دهد که رئیس جمهور هم بر آن 
ارقام مورد اصلاح قرار گرفته و  اعداد و  این  تاکید کرد، لازم است که 

بودجه مبتنی بر برنامه باشد.
و  کشور  داروسازی  صنعت  به  دارو  تومانی   ۴۲۰۰ ارز  حذف  با  دولت 
برای  دارو  قیمت  تا  کرد  تلاش  بیمه ها،  به  آن  ریالی  بودجه  اختصاص 
سوی  از  و  شود  به صرفه  مقرون  زیادی  حدود  تا  داخلی،  تولیدکنندگان 
انجام می دهند، اجازه ندهند دارو برای  با پرداختی هایی که  بیمه ها  دیگر، 

مردم و بیماران گران شود.
سیدجلیل میرمحمدی عضو کمیسیون بهداشت و درمان مجلس، در واکنش 
به بودجه طرح دارویاری در سال آینده، گفت: دو نگرانی نسبت به بودجه 
میلیارد  هزار   ۶۹ اول  دارد.  وجود   ۱۴۰۲ بودجه  لایحه  در  سلامت  حوزه 
تومانی که به عنوان یارانه دارو در نظر گرفته شده به طور تأمل برانگیزی 

کم است و دوم آنکه بر اساس قانون ۱۰ درصد بودجه هدفمندی یارانه ها 
باید در اختیار حوزه سلامت قرار بگیرد و بخشی از این بودجه برای تأمین 
هزینه های درمان و داروهای بیماران خاص و صعب الاعلاج است و آنچه 
در لایحه شاهد آن هستیم این است که عنوان آن تغییر کرده و ظاهراً این 

۱۰ درصد برای یارانه دارو در نظر گرفته شده که باید اصلاح شود.
وی در پاسخ به این سؤال که رقم مورد نظر برای اجرای طرح دارویاری در 
سال ۱۴۰۲ چقدر است، افزود: با توجه به میزان ارزی که در سال گذشته 
این طرح ۹۰ هزار  برای اجرای  نیاز  اختصاص دادیم حداقل بودجه مورد 
میلیارد تومان است که هم در مسیر اجرای طرح به مشکل نخوریم و هم 
اینکه بتوانیم تعداد داروهای بیشتری را تحت پوشش بیمه ببریم که در این 
دچار  دارویی  هزینه های  پرداخت  در  مردم  ارز  قیمت  آزادسازی  شرایط 

مشکل نشوند.
در همین حال، بهرام عین اللهی وزیر بهداشت، نیز در واکنش به بودجه ۶۹ 
هزار میلیارد تومانی برای اجرای طرح دارویاری در سال آینده، گفت: این 
میزان بودجه کافی نیست و حداقل ۱۰۵ هزار میلیارد تومان نیاز داریم تا 

بتوانیم افزایش هزینه ها را تأمین کنیم.
این روزها بررسی لایحه بودجه پیشنهادی دولت در سال ۱۴۰۲، در دستور 
کار نمایندگان مجلس قرار دارد و بهترین فرصت برای اصلاح یارانه دارو 

در سال آینده است.
دارو، به عنوان یک نیاز اساسی برای درمان بیماران تلقی می شود که اگر 
قرار باشد گران شود و بیمه ها نتوانند افزایش قیمت دارو را پوشش دهند؛ 

بیماران از ادامه درمان منصرف خواهند شد.

 آیا دارو گران می شود

استاندار فارس:

اختیار صدور مجوز تأسیس نانوایی ها 
به شهرستان ها تفویض شود

به  اشاره  با  ایسنا  با  گو  و  گفت  در  ارکانی  احسان  تابناک،  گزارش  به 
لایحه بودجه ۱۴۰۲ گفت: در لایحه بودجه ۱۴۰۲، منابع بودجه کل کشور 
میزان، این  از  که  شده  بینی  پیش  تومان(  میلیارد  )هزار  همت  هزار   ۵ 
۶۰ درصد بودجه شرکت های دولتی و ۴۰ درصد بودجه وزارت خانه ها و 
سایر دستگاه هاست یعنی کل بحث و بررسی های ما مربوط به ۴۰ درصد 
بودجه است، حال اینکه قرار بود امسال دولت تعدیلی در این قضیه انجام 
دهد اما باز هم ۶۰ درصد بودجه را به شرکت های دولتی آن هم بدون بحث 

و بررسی خاصی در این حوزه، اختصاص می دهیم.
رخ  دولتی  شرکت های  حوزه  در  نامطلوب  اتفاقات  عمده  داد:  ادامه  وی 
برخی  تا  کتاب  و  بی حساب  پاداش های  و  نجومی  حقوق های  از  می دهد؛ 
انتصاب های رفاقتی و سیاسی و حیاط خلوت سیاسی در  از زد و بندها و 

شرکت های دولتی رخ می دهد که بودجه آن را تصویب می کنیم.
افزایش سقف ۴۰ درصدی بودجه

این عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس با بیان اینکه سقف لایحه بودجه 
است،  داشته  افزایش  بودجه ۱۴۰۱، ۴۰ درصد  قانون  به  نسبت  آینده  سال 
پالس  نوعی  به  آینده  سال  در  بودجه  سقف  درصدی   ۴۰ افزایش  گفت: 
افزایش تورم ۴۰ درصدی در سال آینده را می دهد؛ با این وجود، پیش بینی 
دولت برای افزایش حقوق شاغلان و بازنشستگان ۲۰ درصد یعنی نصف 

تورم است که اصلًا پیام خوبی ندارد.
ارکانی توضیح داد: وقتی دولت سقف بودجه را ۴۰ درصد افزایش می دهد 

یعنی تورم سال آینده را ۴۰ درصد می داند اما حقوق را نصف تورم انتزاعی 
یعنی ۲۰ درصد زیاد می کند؛ این به معنای نصف کردن سفره معیشت مردم 
است و مجلس به آن اعتراض دارد که چرا همواره کمبود منابع سر حقوق 

بازنشستگان و شاغلان پیاده می شود.
این عضو کمیسیون تلفیق لایحه بودجه ۱۴۰۲ با اشاره به پیش بینی درآمد 
۳۱ هزار میلیارد تومانی از راه واردات خودروهای خارجی در لایحه بودجه 
گفت: ما با این موضوع موافقیم منتها اگر دولت واردات خودرو را به عنوان 
منبع درآمد خود تعریف می کند پس چرا سقف واردات خودرو برداشته 
نمی شود و وزارت صمت اینقدر در برابر واردات خودرو مقاومت کرده و 

مدام قیدهای محدود کننده برای واردات خودرو می گذارد؟
نماینده مردم نیشابور ادامه داد: با توجه به اینکه سالیانه تقریباً کمبود نیم 
میلیون تولید خودرو داریم پس چرا تا زمان تأمین نیاز، اجازه واردات داده 
بدست  نمی شود که هم مشکل کمبود خودرو برطرف شده و هم درآمد 

آمده به عنوان درآمد پایدار دولت محسوب شود.
افزایش قابل توجه درآمدهای مالیاتی در لایحه بودجه ۱۴۰۲

قابل  افزایش  بودجه  لایحه  در  مالیاتی  درآمدهای  اینکه  بیان  با  ارکانی 
توجهی داشته است، افزود: امیدوارم این موضوع به گونه ای مدیریت شود 
که فشار آن بر روی طبقات متوسط رو به پایین نباشد؛ اگر قرار بر گرفتن 
به  نباید فشار آن  باشد،  از خانه های لوکس و خالی و ثروتمندان  مالیات 

اقشار متوسط رو به پایین اعمال شود.

نماینده مجلس:

شهردار شیراز گفت: همواره فرهنگ از بنیادی ترین ضروریات و توسعه 
شهری است و ما در رشد حکمرانی شهروندی و رفع آشفتگی های فرهنگی 

به حضور و تأثیر آن عمیقاً نیازمندیم.
به گزارش روزنامه طلوع به نقل از پایگاه اطلاع رسانی شهرداری شیراز، 
امیر اسماعیل آذر چهره  با حضور  ادبی که  محمدحسن اسدی در محفل 
برجسته فرهنگ و ادب فارسی، جمعی از شاعران و چهره های ادبی شیراز، 
محله  و  مسجد  کمیته  رئیس  فارس،  اسلامی  ارشاد  و  فرهنگ  مدیرکل 
محوری شورای اسلامی شهر شیراز برگزار شد، اظهار کرد: حضور در جمع 
شیفتگان فرهنگ و ادب بهانه ای  برای تنفس در هوای ادبیات و همنشینی 

با صاحبان اندیشه و خرد است.
 او با ابراز خرسندی از میزبانی چهره ماندگار گرانمایه و جاودان حافظه 
راوی  می توان  آثارش  و  سوابق  گواه  به  را  آذر  استاد  گفت:  فرهنگی ، 
فرهنگی و ادبی معاصر ایران خواند و  بسیاری از مردمان سرزمین ما از 
شیراز، اصفهان، نیشابور، لاهور، سمرقند، بخارا و عراق گرفته تا دهلی، 
جلوه  آن  در  فارسی  ادبیات  سپهر  آنچه  همه  و  اروپا  کشمیر،  تاشکند، 
است،  فارسی  ادبیات  به  اشتیاق  و  مهر  مروج  که  او  از  یادی  می دارد، 

می ستایند.
وی تصریح کرد: بسیاری از ما شکوه حماسه سرایی فردوسی، پرسش های 
حکیمانه خیام، وسعت اندیشه مولانا، معنی پردازی و مردم شناسی سعدی، 
اعجاز روان و بیان، عظمت فرهنگ و روان مداری حافظ و در کل چراغ 
آثار  میانه  از  را که  ادبی  ارزش های  و  مبانی  معارف  دانایی  از  روشنایی 
رسانه ای و مکتوب پرشمار به ویژه از کلام پیشینیان آموخته ایم، به یاد 

داریم.
شهردار شیراز گفت: همگام با مقتضیات زمانه راه جدیدی را در جهت 
آتیه  نویدبخش  راه  این  و  کردیم  آغاز  شهروندی  فرهنگ  به  غنابخشی 
روشن و چشم اندازی قابل قبول از ارتقای فرهنگ شهروندی و دیپلماسی 

فرهنگی شیراز خواهد بود.
به اعتقاد اسدی؛ همواره فرهنگ از بنیادی ترین ضروریات و توسعه شهری 
است و ما در رشد حکمرانی شهروندی و رفع آشفتگی های فرهنگی در 

شهر به حضور و تأثیر آن عمیقاً نیازمندیم.
و  پیشرفت  دغدغه  امروز  اگر  کرد:  خاطرنشان  شهری  ارشد  مدیر  این 
توسعه را داریم و به دنبال ارتقای کیفیت زندگی از لحاظ مادی، روانی، 
زیستی و معنوی هستیم، فرهنگ همان گمشده ای است که می توان با تکیه 

بر جوهری گیرا و اعجاز نهفته آن به این هدف رسید.

رفتارهای  و  اجتماعی  زندگی  او تصریح کرد: کسب عادت های صحیح 
از  امکانات شهری  از  مناسب  بهره گیری  راه  ویژه  به  مطلوب شهروندی 
یک سو و بهبود مناسبات اجتماعی شهری و تلاش برای تعریف شیوه های 
جدید از پیوند و مشارکت شهری از سوی دیگر از جمله ضروریات مهم 
مدیریت شهری در بحث توسعه قلمداد می شود که در مورد راهکارهای 

رسیدن به آن با استاد آذر گفتگو کردیم.
 شهردار شیراز گفت: بسیاری از رویدادهای مانا و مهم که کم کم رشد 
کرده و بالنده می شوند، به خشت نخستین نیازمند بوده و به واسطه حضور 
استاد آذر خشت بنیادین پایه ریزی و به زودی با همکاری شورای اسلامی 

شهر، طرح فرهنگی شیراز بررسی، مصوب و رونمایی می شود.
محفل  این  در  نیز  فارسی  ادب  برجسته  چهره  آذر  امیراسماعیل  استاد 
ادبی که برای آغاز طرح فرهنگی شیراز ترتیب یافته بود، به خونگرمی 
شیرازی ها اشاره و با خرسندی از بررسی و اجرای این طرح فرهنگی در 
شیراز، اظهار کرد: باید فرهنگ را با زبان شعر منتقل کنیم و برای اجرای 

آن تلاش کنیم.
او گفت: عمده این طرح روی گروه کودکان می چرخد و باید فرهنگ و 

ادب فارسی را ساری و جاری کنیم.
محمدرضا هاجری رئیس کمیته مسجد و محله محوری شورای اسلامی شهر 
ادبی شیراز و ظرفیت های  با تأکید بر سرمایه های فرهنگی و  نیز  شیراز 
مشترکی که در این حوزه با دیگر نقاط دنیا وجود دارد، اظهار کرد: باید 
در این حوزه ظرفیت ها را با تعامل تقویت و بستری برای رشد فرهنگ 

غنی ایجاد کنیم. 
خواستار  نیز  فارس  اسلامی  ارشاد  و  فرهنگ  مدیرکل  قانعی  حمیدرضا 
برای  فارس  استان  داشته  های  از همه  بهره گیری  برای  نخبگان  مشارکت 

نام گذاری منطقه ویژه فرهنگی شیراز شد.

شهردار شیراز:

سردار کوثری:

برجام را صددرصد قبول داریم 
آن ها بیایند به تعهدات خود عمل کنند

تحلیل این خبر 
را در صفحه اول بخوانید


